
 

 

Zápis z jednání 
Výboru pro rozvoj strategických projektů, životní prostředí a MA 21 Zastupitelstva 

Kraje Vysočina č. 1/2021  
konaného dne 20. 1. 2021 videokonferenčně 

 
Přítomni: 

1. Martin Hyský (předseda) 8. František Mládek 

2. Karel Borek 9. Jan Brožek 

3. Ludmila Řezníčková 10. Josef Homolka 

4. Monika Oborná 11. Josef Číž 

5. Jiří Pykal (místopředseda) 12. Jiří Antonů 

6. Ladislav Stalmach 13. Iveta Fryšová (tajemnice) 

7. Petr Ryška  

 
Nepřítomni (omluveni): 

1. Martin Mrkos  

 
Hosté: 

1. Pavel Bartoš (KrÚ, odbor dopravy a silničního hospodářství) 

2. Eva Horná (KrÚ, odbor životního prostředí a zemědělství) 

3. Radek Zvolánek (KrÚ, odbor životního prostředí a zemědělství) 
 
Program: 
1. Zahájení jednání, schválení programu; 

2. Projednání nominace stálého hosta ve Výboru pro rozvoj strategických projektů, životního 

prostření a MA21 Zastupitelstva Kraje Vysočina; 

3. Příprava a schválení plánu činnosti výboru na rok 2021; 

4. Programy Fondu Vysočiny v oblasti životního prostředí (oblast vodního hospodářství); 

5. Aktuální informace v rámci agendy MA21 a Zdravého kraje (Veřejné fórum 2021, Čistá 

Vysočina 2021, Skutek roku); 

6. Diskuze a různé; 

7. Závěr. 

 
1. Zahájení jednání, schválení programu  
Martin Hyský, předseda Výboru pro rozvoj strategických projektů, životní prostředí a MA 21 
Zastupitelstva Kraje Vysočina (dále jen „VSP“), přivítal všechny přítomné a zahájil jednání. Dle 
počtu přítomných členů konstatoval, že je výbor usnášeníschopný. Sdělil, že z důvodu 
epidemiologické situace bylo jednání svoláno videokonferenčně. 
Představil Jiřího Pykala, místopředsedu výboru, Ivetu Fryšovou, tajemnici výboru a Danu 
Vrábelovou, koordinátorku výboru. Ostatní členové výboru budou představeni na příštím, 
prezenčním zasedání.  
Přednesl návrh programu jednání, který byl upraven do následující podoby: 
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1. Zahájení jednání, schválení programu; 

2. Projednání nominace stálého hosta ve Výboru pro rozvoj strategických projektů, životního 

prostření a MA21 Zastupitelstva Kraje Vysočina; 

3. Příprava a schválení plánu činnosti výboru na rok 2021; 

4. Programy Fondu Vysočiny v oblasti životního prostředí (oblast vodního hospodářství); 

5. Vysokorychlostní trať Praha – Brno – Břeclav; 

6. Aktuální informace v rámci agendy MA21 a Zdravého kraje (Veřejné fórum 2021, Čistá 

Vysočina 2021, Skutek roku); 

7. Diskuze a různé; 

8. Závěr. 

Takto doplněný program jednání byl 12 hlasy schválen. 
 
 
2. Projednání nominace stálého hosta ve Výboru pro rozvoj strategických projektů, 
životního prostření a MA21 Zastupitelstva Kraje Vysočina 
Martin Hyský - na vedení kraje se obrátily některé instituce s žádostí o nominaci zástupců do 
poradních a iniciativních orgánů kraje, a to v režimu stálých hostů. Zájem o účast na jednáních 
VSP projevil Roman Bence, předseda Regionální rady Českomoravské konfederace odborových 
svazů Kraje Vysočina. V rámci Rady hospodářské a sociální dohody Kraje Vysočina je 
nastavena spolupráce, proto doporučuji návrh na stanovení stálého hosta schválit.  
 
Usnesení 001/01/2021/VSP 
Výbor pro rozvoj strategických projektů, životní prostředí a MA 21 Zastupitelstva Kraje 
Vysočina 
schvaluje 
návrh na stanovení stálého hosta výboru pro rozvoj strategických projektů, životní prostředí 
a MA 21, kterým bude Roman Bence. 
Usnesení bylo přijato 12 hlasy (0 proti, 0 se zdrželo). 
 
 
3. Příprava a schválení plánu činnosti výboru na rok 2021 
Členové výboru obdrželi s předstihem návrh plánu činnosti výboru na rok 2021. 
 
Martin Hyský – měli bychom se zabývat problematikou strategických projektů kraje a státu 
(problematika dopravní obslužnosti území veřejnou hromadnou autobusovou a vlakovou 
dopravou, integrovaný dopravní systém (VDV), rychlá spojení (vysokorychlostní trať – VRT). 
Výstavbou nového jaderného zdroje v lokalitě Dukovany a související adaptací technické 
a sídelní infrastruktury. Dále také problematikou životního prostředí (odpadové hospodářství, 
strategie adaptace kraje na změnu klimatu a implementace opatření v území) a Projektem 
Zdravý Kraj Vysočina a místní Agenda 21. 
Plán činnosti je připraven ve čtyřměsíčních blocích. 
 
Na základě dotazu Jana Brožka sdělil Pavel Bartoš důvod zařazení bodu „úprava jízdních řádů 
linkové dopravy v oblasti Žďárských vrchů do podoby projednaných jízdních řádů s obcemi“ do 
plánu činnosti.  
 
Jiří Pykal požádal o doplnění bodu „problematika Adaptační strategie na změnu klimatu“ do 
časového úseku leden – březen. 
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Z jednání výboru se omluvil Petr Ryška.  
 
Ludmila Řezníčková požádala o průběžné informování ohledně problematiky Veřejné dopravy 
Vysočiny. 
Martin Hyský uvedl, že informace budou poskytovány a v případě potřeby se mohou členové 
výboru obrátit přímo na něj, případně na Pavla Bartoše, vedoucího oddělení dopravní 
obslužnosti. 
 
Usnesení 002/01/2021/VSP 
Výbor pro rozvoj strategických projektů, životní prostředí a MA 21 Zastupitelstva Kraje 
Vysočina 
schvaluje 
Plán činnosti Výboru pro rozvoj strategických projektů, životní prostředí a MA 21 Zastupitelstva 
Kraje Vysočina pro rok 2021. 
Usnesení bylo přijato 10 hlasy (0 proti, 1 se zdržel). 
 
 
4. Programy Fondu Vysočiny v oblasti životního prostředí (oblast vodního hospodářství) 
Členové výboru obdrželi s předstihem podkladové materiály. 
 
Eva Horná - Kraj Vysočina poskytuje do oblasti vodního hospodářství dotace v rámci dvou 
programů Fondu Vysočiny. V roce 2021 se jedná o programy s názvem: „Stavby ve vodním 
hospodářství 2021“ a „Projektová příprava ve vodním hospodářství 2021“. 
Stavby ve vodním hospodářství - program je vyhlašován každoročně od roku 2004 s různými 
obměnami. Program by měl být vyhlášen zastupitelstvem kraje dne 9. 2. 2021 
s předpokládaným příjmem žádostí v termínu 12. 3. – 8. 4. 2021. Alokace tohoto programu je 
42 mil. Kč. Podprogram A (zásobování pitnou vodou) maximální podpora 3 mil. Kč, podprogram 
B (odvádění a čištění odpadních vod) maximální podpora 5 mil. Kč a podprogram C (ochrana 
před povodněmi nebo suchem) maximální podpora 1 mil. Kč. 
Projektová příprava ve vodním hospodářství 2021 - program zahrnující rovněž 3 podprogramy je 
vyhlašován každoročně od roku 2002 s různými obměnami. Program zatím není připraven 
k vyhlášení, ale předpokládá se jeho vyhlášení zastupitelstvem kraje dne 16. 3. 2021 
s předpokládaným příjmem žádostí v termínu 16. 4. – 6. 5. 2021. Alokace tohoto programu je 
9 mil. Kč. 
 
Následovala diskuse členů výboru o výši finančních prostředků alokovaných do programu 
Stavby ve vodním hospodářství 2021. Navrhovaná podpora není podle některých dostatečná.  
 
Usnesení 003/01/2021/VSP 
Výbor pro rozvoj strategických projektů, životní prostředí a MA 21 Zastupitelstva Kraje 
Vysočina 
doporučuje 
 zastupitelstvu kraje vyhlásit program „Stavby ve vodním hospodářství 2021“ dle materiálu 

VSP-01-2021-04, př. 1; 
 zastupitelstvu kraje vyhlásit program „Projektová příprava ve vodním hospodářství 2021“; 
 zastupitelstvu kraje zabývat se výší alokace pro rok 2021. 

Usnesení bylo přijato 11 hlasy (0 proti, 0 se zdrželo). 
 
Odpady 2021 – program na podporu předcházení vzniku, třídění odpadů a využívání 
recyklovaných materiálů. Celkový objem finančních prostředků 2 mil. Kč. Minimální výše dotace 
na jeden projekt činí 20 tis. Kč, maximální výše dotace je 100 tis. Kč a minimální podíl příjemce 
dotace 50 % celkových nákladů projektu.  
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Následovala diskuse členů výboru o výčtu podporovaných předmětů v programu Odpady 2021 
a bylo dohodnuto, že se k této problematice povede diskuse po 2. pololetí. 
 
Usnesení 004/01/2021/VSP 
Výbor pro rozvoj strategických projektů, životní prostředí a MA 21 Zastupitelstva Kraje 
Vysočina 
doporučuje 
zastupitelstvu kraje vyhlásit program „Odpady 2021“. 
Usnesení bylo přijato 11 hlasy (0 proti, 0 se zdrželo). 
 
 
5. Vysokorychlostní trať Praha – Brno – Břeclav 
Martin Hyský – v předchozím volebním období bylo projednáno v radě kraje, zastupitelstvo se 
z důvodu termínu voleb nestačilo vyjádřit. Jaroslav Vymazal, radní města Jihlavy, požádal 
o projednání v zastupitelstvu kraje. Na příštím zasedání výboru se problematice VRT budeme 
podrobně věnovat.  
 
Pavel Bartoš – Správa železnic zadala zpracování studie proveditelnosti na vysokorychlostní 
trať v úseku Praha – Brno – Břeclav. Na základě veřejné zakázky vyhrála projekční skupina 
SUDOP PRAHA a. s. Do konce roku měla být předána kompletní studie proveditelnosti tak, aby 
v únoru 2021 mohl být materiál předložen do Centrální komise ministerstva dopravy ČR ke 
konečnému projednání. Studie proveditelnosti v úseku Kraje Vysočina (Světlá nad Sázavou – 
Měřín) prověřila dvě možné trasy pod označením PK4 a SK4. Varianta PK4 kopíruje trasu 
zanesenou v Zásadách územního rozvoje Kraje Vysočina. Na základě dlouhodobých připomínek 
Kraje Vysočina byla projekčně prověřena varianta SK4, která zohledňuje možnost napojení 
města Jihlavy v prostoru dálnice D1, v úseku Pávova, se současným vybudováním terminálu na 
vysokorychlostní trati. Došlo ke sjednocení odborných stanovisek zástupců města a kraje a je 
snaha variantu SK4 maximálně podpořit.  
 
Členové výboru budou průběžně informováni o problematice vysokorychlostní tratě.  
 
Na základě dotazu Jiřího Antonů sdělil Martin Hyský, že Správa železnic bude žádat 
o aktualizaci zásad územního rozvoje jednotlivých krajů jako celku. 
 
Usnesení 005/01/2021/VSP 
Výbor pro rozvoj strategických projektů, životní prostředí a MA 21 Zastupitelstva Kraje 
Vysočina 
doporučuje 
zastupitelstvu kraje doporučit Vládě ČR a poradním orgánům podporovat variantu SK4 
vysokorychlostní tratě.  
Usnesení bylo přijato 8 hlasy (0 proti, 3 se zdrželi). 
 
 
6. Aktuální informace v rámci agendy MA21 a Zdravého kraje (Veřejné fórum 2021, Čistá 
Vysočina 2021, Skutek roku) 
Iveta Fryšová seznámila členy výboru s aktuálními aktivitami, které jsou připravovány v rámci 
realizace místní Agendy 21, dle připravené prezentace. Místní Agenda 21 (dále jen „MA 21“) je 
metoda kvality ve veřejné správě a je jedním z hlavních nástrojů udržitelného rozvoje. Kraj 
Vysočina je realizátorem MA 21 od roku 2004, v kraji je celkem 36 realizátorů, mezi které patří 
obce, mikroregiony nebo místní akční skupiny. Aby rozvoj probíhal udržitelně, musí vyváženě 
respektovat nejen ekonomické podmínky rozvoje, ale také sociální oblasti a limity životního 
prostředí. Připravované aktivity: 

- Fórum Zdravého Kraje Vysočina – 1. čtvrtletí 2021; 
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- Čistá Vysočina – probíhá registrace účastníků, akce proběhne v dubnu 2021; 
- Skutek roku – vyhlášen sběr nominací – leden 2021, následně bude probíhat hlasování 

nominovaných počinů v jednotlivých oblastech. 
 
Na základě dotazu Ludmily Řezníčkové bude členům výboru zaslána tabulka se zařazením 
realizátorů MA21 v Kraji Vysočina do jednotlivých kategorií.   
 
 
7. Diskuze a různé 
Termíny zasedání výboru byly na první pololetí letošního roku stanoveny takto: 3. 3., 21. 4. 
a 26. 5., vždy od 15:00.  
 
 
8. Závěr 
Martin Hyský poděkoval všem přítomným za účast a ukončil zasedání. 
 
 
 
 
Ing. Bc. Martin Hyský 
předseda Výboru pro rozvoj strategických projektů, životní prostředí a MA 21 Zastupitelstva 
Kraje Vysočina 
 
  
 
 
doc. RNDr. Iveta Fryšová, Ph.D. 
tajemnice Výboru pro rozvoj strategických projektů, životní prostředí a MA 21 Zastupitelstva 
Kraje Vysočina 
 
 
Zpracovala Dana Vrábelová dne 22. 1. 2021. 


